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D U P ~  A L E G E R I L E  C O M U N A L E  | N  H U D D I N G E
Alegerile din 15 septembrie a.c. n-au schimbat conducerea politic` a Suediei.
Un guvern minoritar social-democrat, care a ob]inut 39,8% din voturile celor
80,1% care au participat la alegeri (din 6.877.911 locuitori cu drept de vot la o
popula]ie de 8.909.128 de locuitori, dintre care 1.900.000 sunt imigran]i la prima
sau a doua genera]ie cu cel pu]in un p`rinte imigrant), cu acela[i Göran Persson
ca premier, va continua s` conduc` Suedia în colaborare cu Vänsterpartiet
(Partidul de Stânga, fostul partid comunist, 8,3%) [i Miljöpartiet (Partidul
Mediului, 4,6%).
Aparent nu s-a schimbat nimic, dar înver[unarea, înc`p`]ânarea cu care
Miljöpartiet, timp de o s`pt`mân`, a condi]ionat colaborarea cu guvernul de
ob]inera unui post de ministru (pe care pân` la urm` nu l-au ob]inut), a însemnat
un moment nemaiîntâlnit în istoria politic` a Suediei, care a pus în discu]ie

schimbarea sistemul de alegeri suedez în viitor.
Dar în multe parlamente comunale s-a schimbat puterea. În comuna Huddinge,
pe care v-am prezentat-o în numàrul trecut, coali]ia burghez` a fost schimbat`
cu fosta opozi]ia format` din partidul Social-Democrat (36,2%) în colaborare cu
Vänsterpartiet (7,5%) [i Miljopartiet (3,5%).
Înainte de alegeri, liderii politici din aceast` comun` [i-au prezentat platforma
politic` în paginile CURIERULUI ROMÂNESC. I-am reîntâlnit [i dup` alegeri
pe Ann-Marie Högberg, acum în calitate de pre[edinta Comitetului de
Conducere Comunal (kommunstyrelse) [i pe Bo Trygg, ca [ef al celui mai mare
partid din opozi]ie, partidul Moderat (19,9%), [i i-am întrebat despre motivele
cara au dus la aceast` schimbare de putere în conducerea comunei [i cum vor
ac]iona acum, în noua pozi]ie politic`. Redau mai jos discu]ia avut`.
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Ann-Marie Högberg,
conduc`toarea de grup a partidului Social-

Democrat, partidul care va conduce comuna
Huddinge în urm`torii 4 ani.

Ann-Marie Högberg.
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Silvia Constantinescu: Ann-Marie, ne-am întâlnit
acum câteva luni [i atunci era]i în opozi]ie. Ce s-a
întâmplat? Care este cauza c` a]i avut acest succes?

Ann-Marie Högberg: Cred c` este vorba despre
faptul c` locuitorii din Huddinge, precis ca [i
locuitorii din întreaga Suedie de fapt, au ap`rat
prosperitatea [i au considerat c` era mai important
s` se mizeze pe gr`dini]e, [coli [i pe îngrijirea
b`trânilor mai degrab`, decât s` se reduc`
impozitele. Mai cred c` ceea ce a însemnat mult în
Huddinge au fost desigur [i problemele legate de
locuin]e, c` lumea s-a plictisit de vânzarea
apartamentelor la proprietari priva]i [i nu a mai vrut
s` mai aibe ceva de felul acesta.

S.C.: Comuna Huddinge este una dintre acele
comune care are destul de mul]i imigran]i, veni]i din
toat` lumea. Ce importan]` au avut imigran]ii pentru
succesul vostru în alegeri?

A-M.H.: Noi avem un sprijin mai mare în zonele în
care locuiesc mul]i imigran]i, lucrul acesta este
adev`rat. Dar eu sunt de p`rere c` este pu]in trist c`
diferen]ele dintre cei care se folosesc de dreptul la
vot [i cei care nu o fac au crescut [i mai mult. Avem
o participare la vot [i mai sc`zut` în Flemingsberg [i
în Vårby, raioane cu mul]i imigran]i, acum decât la
alegerile trecute, o dezvoltare serioas` care trebuie
s` duc` la noi c`i pentru a se ajunge la contacte mai
bune cu ace[ti oameni.

S.C.: Partidul Poporului a venit în timpul campaniei
de alegeri cu propunerea ca imigran]ii s` primeasc`
cet`]enia dac` pot dovedi c` pot scrie [i vorbi în
suedez`. Ce p`rere ai despre aceasta?

A-M.H.: Eu consider c` lucrul cel mai important nu
este s` ai un examen de limb` atunci când devii
cet`]ean, ci cel mai important lucru este s` avem

grije ca oamenii s` aibe posibilitatea s` înve]e
suedeza cât se poate de repede dup` ce au venit
aici. Aceasta consider eu c` este problema cea mi
mare [i mai important`.

S.C.: Au fost unii printre Social-Democra]i [i
Modera]i care s-au exprimat xenofob în timpul
campaniei de alegeri. Ce p`rere ai despre aceasta?
Î[i poate permite partidul Social-Democrat s` lase
asemenea gânduri s` înfloreasc` în cadrul
partidului?

A-M.H.: Eu consider c` este ceva îngrozitor. Când
am v`zut programul "Uppdrag Granskning"
(Misiune: Control), am fost adânc zguduit` de el.
Po]i avea observa]ii asupra formei jurnalistice a lui,
desigur, dar ceea ce s-a spus acolo a fost profund
zguduitor, într-adev`r. Eu consider c` ei nu mai pot
avea sarcini de încredere, dup` exprim`rile pe care
le-au f`cut. {i eu nu cred c` societatea noastr` î[i
poate permite s` aibe reprezentan]i care s` se
exprime în felul acesta.

S.C.: Care sunt trei dintre cele mai importante lucruri
pe care v` gândi]i s` le face]i acum, când de]ine]i
puterea?

A-M.H.: Lucrul cu care vom începe este un lucru
nepl`cut, anume s` facem ordine în economie.
Acesta va fi un lucru important. Pe urm`, este vorba
s` începem construirea de locuin]e, unde vrem s`
avem apartamente cu chirie. Lucrul acesta trebuie
s`-l facem s` porneasc`. Vom revizui distribuirea
resurselor materiale în comun`; vrem s` ob]inem
calitate la gr`dini]e, [coli [i îngrijirea b`trânilor.

S.C.: {i pentru imigran]i?

A-M.H.: S` mic[or`m diferen]ele sociale în
Huddinge este deosebit de important, într-adev`r.
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Bo Trygg,
[eful grupului Moderat din Consiliul Comunal al

comunei Huddinge

Silvia Constantinescu: Ne-am întâlnit înainte de
alegeri, când era]i la putere. Între timp a avut loc 15
septembrie, alegerile de anul acesta, [i voi a]i
pierdut. Care este cauza?

Bo Trygg: Ne putem întreba, desigur, care este
cauza. Noi am hot`rât s` facem o analiz` a
alegerilor, în care vom încerca s` ajungem la
concluzii în leg`tur` cu ce a f`cut s` mearg` a[a
cum a mers la alegeri în Huddinge în primul rând,
dar mai apoi [i de ce a mers cum a mers la alegerile
pe ]ar` [i la consiliul general regional Stockholm
(landsting), c`ci [i acolo am pierdut puterea.

S.C.: Care sunt categoriile care v-au întors spatele?
Ave]i vreo p`rere despre aceasta?

B.T.: Nu, nu [tim exact. Am constatat c` în unele
zone, unde tradi]ional suntem puternici, am mers
înapoi. Probabil c` acest lucru este motivat de
problema legat` de infrastructur`, de care Partidul
Poporului (folkpartiet) s-a ocupat în felul în care a

f`cut ca noi s` pierdem ni[te aleg`tori tocmai în
zonele acelea. În rest, trebuie s` vedem acum, când
vom fi gata cu analiza alegerilor, care poate fi
motivul c` lumea ne-a întors spatele.

S.C.: Poate fi un motiv în faptul c` Partidul Poporului
a îndr`znit s` spun` ceea ce voi, Modera]ii, nu a]i
îndr`znit s` spune]i, adic` cerin]a ca imigran]ii, la
primirea cet`]eniei, s` poat` citi [i scrie în suedez`,
ca s` existe exigen]a ca ei s` primeasc` salarii mai
mici dac` sunt angaja]i, [.a.m.d.?

B.T.: O parte dintre chestiunile pe care Partidul
Poporului le-a sus]inut în aceste alegeri le sus]inusem
noi deja la alegerile din anul 1998.

Bo Trygg
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Dar, pe atunci, ele nu au trezit un interes a[a de
mare, a[a c` se pare c` noi am fost în contratimp
atunci când ne-am ocupat de ele, iar Partidul
Poporului a tras foloase de pe urma aceasta [i le-a
potrivit la timp, pur [i simplu.  A[a c`, multe dintre
problemele pe care le-a sus]inut Partidul Poporului
sunt probleme vechi pe care noi încercasem mai
înainte s` le sus]inem, dar nu am reu[it se le
impunem. Noi am mizat foarte mult pe problema
economiei, dar nu a fost perceput` cum trebuie. Am
fost neclari. La nivelul ]`rii, consider c` am încercat
s` venim cu un mesaj care a fost greu s`-l facem pe
popor s`-l în]eleag`.

S.C.: Foarte mul]i imigran]i, care îi votaser` mai
inainte pe Modera]i, le-au întors spatele de data
aceasta. Consideri c` exprim`rile pe care unii
membri din partidul vostru le-au f`cut la televiziune
au avut vreo importan]`?

B.T.: Consider în mod definitiv c` acestea au avut
importan]`. P`rerile rasiste [i xenofobe pe care unii
le-au exprimat în acest program de televiziune,
p`reri cu care noi nu avem nimic de-a face [i de
care ne dezicem total, cred definitiv c` au avut
importan]` la aceste alegeri [i c` ne-au adus lovituri
grele.

S.C.: A]i avut [i voi un caz: Christina Harjulin. Ce
atitudine lua]i voi împotriva exprim`rilor ei?     � 12


